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»كاش�ه هاي قره داغ« در راس�تاي علاقه شما به عكاسي 
آبستره طبيعت است؛ از شكل گيري اين مجموعه بگوييد؟

 من از كودكي به كوه ها علاقه داش��تم و اين عكس ها از كاشه هاي 
قره داغ است كه در واقع كاشه همان يخ روي آب است. من از پانزدهم 
اسفند ماه سال 87 تا پانزدهم فروردين سال 89 از قره داغ رشته كوهي 
كه از قله دو برار در نزديكي شهر دماوند و زرين كوه است بالا مي رفتم و 
هنگام غروب آفتاب كه مقدار كمي آب در دره ها مي ماند و سردي هوا 
به محض آمدن آفتاب باعث وزيدن نسيم مي شود عكس ها را گرفتم كه 
اين دشواري هاي بسيار داشت زيرا كه بين آنها گل، سنگ و گياه است. 
من در اين ش��رايط بايد چيزي پيدا و فريم ها را پركنم و در نقطه هاي 
طلايي عكس ها را ثبت كنم كه كادربندي آنها كار بسيارمشكلي است 
زيرا كه در كوه هس��تم و بايد از جاهايي عبور كنم كه گاه تا زانو در برف 
فرو مي روم و در ارتفاع 4000 متري قرار دارم ش��رايط براي گذاشتن 
سه پايه مناسب نيست و بيشتر از همه بايد بگويم در اين كار بايد صبر 

وحوصله به خرج داد و انتظار كشيد. 
 اما آثار اينستاليشن شما كه با عنوان »پگاه« ارائه شده انگار 

تفاوتي در زمان عكاسي دارد؟
من در هنگام صبح عكس هاي چيدمان را گرفته ام چون وقتي يك 
مقدار از روز مي گذش��ت و زمين گرم تر مي شد من كاشه ها را از دست 
مي دادم و بايد تا عصر صبر مي كردم تا دوباره اين اتفاق شكل گيرد. زيرا 
انتخاب عكس هاي اين چيدمان براساس نور و رنگ هايي است كه آنها 
دارند. من قصد داشتم اين عكس ها در تابستان اطراف را خنك كنند و 
در زمستان بخاطر كوتاهي روزها باعث شوند كه به فضاهايي نگاه كنيم 

كه اميد و سرزندگي برايمان به وجود آورند. 
از آنجا كه شما عكاس آبستره هستيد چرا در برخي از آثار با 
لنز هاي قوي سعي در ثبت لحظات حركت و انرژي هاي موجود 

در يخ ها كرديد؟ 
من بسياري از اين عكس ها را با لنز 180 ميلي متري ماكرو گرفتم   
به صورتي كه موضوعات بسيار كوچك را هم در بر مي گيرد و ديتيل ها 
را نشان مي دهد. البته ما در واقع عكاسي ميكروسكوپي هم داريم كه 
آن هم جذابيت هاي خاص خودش را دارد اما قصد من بيان آرامش��ي 
است كه كوه به من مي دهد و همين حركت بلورهاي آب هم مي تواند 

آرامشي دو چندان را برايم فراهم سازد. 
اساسا از چه زماني شروع به عكاسي كرديد؟

هميشه به كساني كه دوربين عكاسي به دست بوده اند علاقه مند 
بودم. كوچك كه بودم در سفرهاي كوه نوردي با پدرم، يكي از عموهايم 
دوربين داشت و از هر جانداري كه مي ديد عكس مي گرفت. يك كيف 
هم داشت كه من خيلي دوست داشتم و در آن دوربين را مي گذاشت، 
همراه با لنزهاي مختلف. من اولين عكسي كه گرفتم 12 ساله بودم. 
يك دوربين كداك داش��تم و يك حلقه فيلم 12 تاي��ي را در عرض 3 
دقيقه تمام مي كردم!!! از آن زمان تا وقتي كه در هفده س��الگي براي 
تحصيل در رش��ته مهندس��ي برق به آمريكا رفتم هم��ان دوربين 
با من بود. يك��ي از دروس ما در مهندس��ي Optics )اپتيك( بود كه 
از لحاظ فني ش��ناخت و درك خوب و ريش��ه داري در فن عكاسي به 
من داد. در چند كارگاه عكاسي هم در دانش��گاه شركت كردم. در آن 
دوران كداك دوربين ديسكي را به بازار عرضه كرد. من دانشجو بودم 
و بي پول و از هيجان دسترس��ي به اين فناوري از پول چند وعده غذا 
گذش��تم تا بتوانم آن را بخرم. پس از پايان دوره فوق ليسانس در سال 
1365 به ايران بازگش��تم و با خانواده فرهيخته اي آشنا شدم كه پر از 
نويسنده و مترجم و نقاش بود و با دختر همين خانواده ازدواج كردم. 
يكي از دلايل ازدواجم هم آن بود كه همسرم عكاسي مي كرد. اولين 
نمايشگاه عكسي كه رفتم حدود20 سال پيش بود. نمايشگاه عكس 
آقاي يحيي دهقان پور بود. آن نمايشگاه س��رآغاز كار من شد. تأثير 

عكس هاي طبيعت در اندازه هاي بزرگ در من آنقدر بود كه انگار خالق 
تمام پيرامونم دوربين عكاسي بود. از آن روز نگاهم به اطراف تبديل به 
نگاه عكاس شد. تاريخچه هنري من از شناخت و عشق به طبيعت، نگاه 
به هر آنچه خالق آفريده و روزگار آن را فرسوده، تا آنچه خود كاشتم و از 

آن عكس گرفتم خلاصه مي شود. 
پس ماحصل كار شما طي چند دوره كاري بوده؟ 

در دوره 20 سال عكاسي من 13 سال آن با دوربين آنالوگ بود. در 
آن دوره عكس هايم صرفاً از طبيعت و عكاسي از وقايع طبيعي، به طور 
 اتفاقي است. عكاسي ديجيتال را 7 سال پيش ش��روع كردم. با آمدن 
فن آوري ديجيتال، گرفت��ن عكس با ظهور آن همزمان ش��د. من در 
طبيعت آفريننده زاويه هاي مختلف از يك موضوع شدم. اگر دوستش 
نداش��تم حذفش مي كردم و دوباره عكس مي گرفت��م. آنقدر منتظر 
مي شدم تا زماني كه تصوير مقابلم همان بشود كه در ذهنم نقش بسته 
بود. با شور و شوق به آتليه مي آمدم و عكس ها را دانلود مي كردم و از آنها 
پرينت مي گرفتم. اگر اشكالي در كار مي ديدم دوباره به سراغ سوژه ام 
مي رفتم و از نو ش��روع مي كردم به عكس گرفتن تا وقتي كه به نتيجه 
رضايت بخش برسم. و اين كار مي توانست س��اعت ها و حتي روزها به 
طول بينجامد. اما موضوع بي نهايت در طبيعت وجود دارد. در طبيعت 
همه چيز سوژه است. از آنچه س��يال است؛ از آنچه سر جايش است و با 

نسيمي مي رقصد تا آنچه استوار و باصلابت ايستاده است. 
خاصيت طبيعت تحول دائمي است. لذا طبيعت شكارچي 
لحظه است اين يك باور قديمي در عكاسي است. آيا هنوز بر 

اين باور كهن اصرار داريد يا تاريكخانه را مي پسنديد؟
در پاس��خ هاي قبلي كم و بيش جواب اين پرسش را داده ام. روحيه 
من پوياست. آنقدر موضوع در س��ر دارم كه نمي توانم راحت بنشينم!! 
لذت عكاس��ي هم براي من در همين است. ش��كار لحظه ها و ثبت آن 
لحظه براي هميشه البته واژه جالبي است. همانطور كه درباره كاشه ها 
 گفتم. اما اص��راري بر اين موض��وع ندارم. ش��ايد عكاس هاي خيابان
 )Street photographers( بيشتر با لحظه ها درگير باشند تا من. 

از تكنولوژي روز به خصوص فتوشاپ چقدر در خلق عكس 
بهره مي بريد؟

من فوق ليسانس مهندسي برق دارم و سال هاست كه مديرعامل 
يك شركت فني هس��تم. من هميش��ه از تكنولوژي جديد استقبال 

مي كنم و در زمينه عكاس��ي به طور مستمر به دنبال وس��ايل و يا نرم 
افزار جديد هس��تم. اما به هر حال م��ن از old school مي آيم )من 
متعلق به نسل گذشته ام(. صداي شاترهاي دوربين هاي آنالوگ برايم 
جذاب و دلنشين است و از عكاس��ي آنالوگ لذت مي برم. همانطور كه 
اول گفتم دوربين ديجيتال با خلق و خوي هيجاني من بيشتر سازگار 
اس��ت. س��ال ها با دوربين آنالوگ عكس گرفتم منتظر ظهور فيلم با 
پيچيدگي هاي خودش شده ام. تكنيك هايي كه در ظهور فيلم استفاده 
مي ش��ود حالا به صورت نرم افزاري در اختيارمان اس��ت. روش هاي 
lightroom ظهور فيلم در تاريكخانه ديجيتال با نرم افزارهايي مثل

ميسر مي شود. البته من بر اين باورم كه درون مايه عكاسي ديجيتال و 
آنالوگ يكي است. اينها از لحاظ فني فقط با هم متفاوتند. در حال حاضر 
عكسبرداري و ظهور آن طبيعتا خيلي ساده تر از نوع شيميايي است. 
نكته اي كه بايد به آن توجه كرد دس��ت بردن در عكس است. ويرايش 
عكس است كه از حالت اصل آن خارج شده است. امانتداري در عكاسي 
ديجيتال با اين همه امكانات نرم افزاري بس��يار س��خت است. اما من 
امانتدار خوبي بوده ام. البته هنر ديجيتال آنقدر رواج پيدا كرده است كه 
به عنوان هنر در دانشگاه ها تدريس مي شود. من فعلا فقط عكس هايم 

را با نرم افزارهاي موجود ظاهر مي كنم و بس. 
ش�ما در نمايش�گاه هاي قبلي تان بيش�تر روي عكس از 
درختان كار كرديد و حالا به كاشه ها رسيديد، اين كوچ يكباره 

به چه دليل بود؟
من باغي در نزديكي فيروزكوه دارم كه نام آن كنگلان اس��ت. 16 
سال پيش درخت هاي آن را كاشتم. زماني كه كنگلان را خريدم چند 
درخت بيد كهنسال در آن بود و يك سيب ترش وحشي و بس. در ميان 
اين پنج درخت دوتاي آن از بقيه پيرترند. از لحظه اي كه چشمم به اين 
دو درخت افتاد عاشق آنها شدم و شروع به عكس گرفتن از آنها كردم. 
سوژه اصلي مجموعه عكس هاي اولين نمايشگاهم در گالري والي تنه 
اين درخت ها بود. ساعت ها به تنه اين دو درخت چشم مي دوختم. در 
طول روز با نور و سايه هاي مختلف و در چهار فصل از آنها عكاسي كردم. 
من در باغ درخت هاي تبريزي را  قلمه زدم كه بعد از بزرگ شدنش��ان 
سوژه عكس هاي بعدي من شدند. در هنگام وزيدن باد و حركت كردن 
شاخ و برگ اين درخت ها به اين فكر افتادم كه اين بار به دوربين حركت 
دهم و يك   س��ال تمرين كردم تا دستم را با اين حركت ها كاليبره كنم 

تا بتوانم عكس هايي در اين حين بگيرم كه حاصل آن نمايش��گاهي با 
عنوان »طبيعت در رقص« بود كه آن هم فضايي انتزاعي داشت. 

مي توان شما را عكاس خاص قلمداد كرد زيرا سوژه هايتان 
را خودتان پرورش مي دهيد مثل نمايشگاهي كه در نگارستان 

»آن« داشتيد؟
درب��اره نمايش��گاه »طبيع��ت در رق��ص« در پاس��خ هاي قبلي 
مفص��ل گفت��ه ام. كاش��تن، پ��رورش و نگه��داري درخت بس��يار 
كار زيب��ا و عاش��قانه اي اس��ت. خيلي جالب اس��ت كه م��ن تك به 
تك درختان��م را مي شناس��م. درختان مي��وه را مواظب��ت مي كنم 
و وقت��ي ش��كوفه مي كنند دع��ا مي كن��م تگ��رگ نزند، ه��وا يك 
 دفعه س��رد نش��ود، يخ نزنن��د، س��م اس��تفاده نمي كنم ك��ه نكند 
پينه دوزها بميرند و دعا مي كنم كه آفت به باغ نيايد. همه به اين اميد 
كه روزي در تابستان و پاييز ميوه آن را با ملايمت بچينم و خودم و بقيه 
نوش جان كنيم. تبريزي هاي من هم ميوه دادند. ميوه آنها عكس هايي 

بود كه در نگارستان »آن« نمايش دادم. 
چرا در عكاسي به انتزاع رسيديد؟ 

به نظر من كار انتزاعي به معناي اين نيست كه كسي متوجه مفهوم 
آن نش��ود بلكه بايد مفهوم آن را درك كرد. من قصدم در اين عكس ها 
مشخص نبودن موضوع آن نيست مي خواهم مثل شعري باشند كه هر 

بار خوانده مي شوند در آن معاني جديدي پيدا شود. 
شما اقتصاد عكس را در ايران چگونه ارزيابي مي كنيد؟

اولين كاري كه يك عكاس مي خواهد از اين طريق امرار معاش كند 
بايد انجام دهد آن اس��ت كه خود را به عنوان عكاس حرفه اي معرفي 
كند. وگرنه مي افتد به كارهاي مجاني براي دوستان و فاميل! كسي كه 
بخواهد از راه عكاسي امرار معاش كند طبيعتا بايد در بيشتر رشته هاي 
عكاسي مهارت داشته باشد. به طور مثال بتواند از جشن هاي عروسي 
عكس بگيرد. عكاس صنعتي و شهري و غيره باشد. در اين بين نيز شايد 
عكس از طبيعت و يا معماري هاي زيبا و غيره هم بگيرد و به اصطلاح 
دنبال دلش باشد و نمايشگاهي برپا كند. داشتن وب سايت براي عكاس 
لازم است تا بتواند خود را معرفي كند و ش��ايد عكس هايش را آنلاين 
بفروشد. در دنياي امروز بايد تبليغ كرد و بازاريابي، راه ديگري نيست و 
بعد از مدتي كه پول جمع شد، آتليه يا استوديويي روبه راه كرد. كه البته 

كار ساده اي نيست. 

گفت وگو با اميرحسين حشمتي به بهانه نمايشگاه آثارش در گالري شيرين؛

مي خواهم عكس هايم مثل شعر باشند 
فرهنگ آشتي-  آرزو جعفريان: 

نمايشگاه عكس ها و اينستاليشن امير 
حسين حشمتي با عنوان »كاشه هاي قره 
داغ« جمعه گذشته در گالري شيرين آغاز 

به كار كرد. در اين نمايشگاه 31 عكس 
سياه و سفيد و يك اينستاليشن با ارائه 10 
عكس در يك چيدمان مفهومي ارائه شده 

است. »كاشه هاي قره داغ« مجموعه عكس هاي تازه حشمتي 
است كه به »عكاس آبستره طبيعت« معروف است. اميرحسين 

حشمتي متولد 1340 تهران و فوق ليسانس مهندسي برق 
است. او عكاسي را از 12 سالگي آغاز كرده و از سال 87 به صورت 

حرفه اي نمايشگاه عكس برگزار مي كند. 
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